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ایران در حوزه کیفی سازی فرآورده های 
نفتی به مرز دانش فنی رسیده است

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی گفت: امروز در حوزه کیفی سازی فرآورده به 
مرزهای دانش فنی رسیدیم و علاوه بر خودکفایی 
در ایــن حوزه، می توانیــم در حوزه صدور خدمات 

فنی مهندسی و دانش فنی نیز ورود کنیم.
جلیل سالاری   در آیین رونمایی از مدارک طراحی 
بنیادی طرح کیفی ســازی نفت کوره و تولید کک 
ســوزن، کیفی ســازی نفت کوره را از چالش های 
اصلی در صنایع پالایشگاهی خواند و افزود: به منظور 
دستیابی به دانش فنی فرآیند کیفی سازی، تصمیم 
به بومی ســازی دانش واحد کک ســازی با حمایت 
پژوهشــگاه صنعت نفت گرفتیم که خوشــبختانه 
با همکاری پالایشــگاه نفت شــازند و پژوهشــگاه 
صنعت نفت، به دانش فنی کک سازی دست یافتیم 
و زنجیــره ارزش در این حوزه تکمیل شــد. وی با 
بیان اینکه نفت خام کشــورمان به سمت سنگین 
شدن در حرکت است و  این موضوع ضرورت اجرای 
طرح های کیفی ســازی در پالایشگاه ها را دوچندان 
می کند، اظهار کرد: خوشبختانه با تلاش متخصصان 
داخلی امروز کک در دو گرید اسفنجی و سوزنی در 

داخل کشور تولید می شود. 
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی با بیان اینکه امیدواریم عملیات اجرایی طرح 
کیفی ســازی نفت کوره نیز به زودی اجرایی شود و 
بتوانیم بخشی از زنجیره نیاز کشور را تأمین کنیم، 
گفت: طراحی پالایشــگاه نفت امــام خمینی )ره( 
شــازند مبتنی بر تولید ۸ تا ۱۲ درصد نفت کوره 
اســت که این عدد با اجرایی شــدن این پروژه به 
صفر نزدیک خواهد شد.ســالاری با تأکید بر اینکه 
فرآیندهای کاتالیستی نیز نیازمند کیفی سازی در 
کشــور اســت، افزود: در حال پیگیری آن هستیم 
تا بخش کیفی سازی برش های سنگین را به معنای 
کامــل بومی ســازی کنیم.وی با بیــان اینکه لازم 
است در حوزه اســتفاده از شرکت های دانش بنیان 
و مجموعه هــای تحت لیســانس، به منظور صدور 
خدمات فنی مهندسی اعتمادسازی لازم در داخل 
و خارج از کشور انجام شود، تصریح کرد: این اتفاق 
قابل تحقق اســت و پایلوت های جدید نیز به زودی 

رونمایی خواهد شد.

 آخرین آمار ضریب نفوذ اینترنت
 در ایران

طبــق آماری که از ســوی مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی اعلام شــده، ضریب نفوذ تلفن همراه 
تا پایان سال گذشته حدود ۱۷۵ درصد اعلام شده 
است که نسبت به ســال ۱۴۰۰، پنج درصد رشد 

داشته است.
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی در تازه ترین گزارش 
خود جزئیاتی از عملکرد خود در ســال گذشته را 
اعلام کرده است. این مرکز در ابتدای گزارش خود 
به زیرساخت تجارت الکترونیکی اشاره کرده است. 
طبق این گزارش مفهوم شاخص ضریب نفوذ تلفن 
همراه، محاســبه نســبت تعداد مشترکین خطوط 
تلفن همراه به جمعیت کل کشــور است، بنابراین 
براســاس آمار منتشر شده توسط وزارت ارتباطات، 
تعداد کل مشــترکین تلفن همراه تا پایان ســال 
۱۴۰۱ نزدیک به ۱۴۸ میلیون و ۲۴۲ هزار و ۳۰۸ 
بــوده و ضریب نفوذ تلفن همراه حدود ۱۷۵ درصد 
اعلام شده اســت.با توجه به این آمار، ضریب نفوذ 
تلفن همراه در ایران در ســال گذشته با رشد پنج 
درصدی نسبت به سال ۱۴۰۰ همراه بوده است. در 
بخش دیگری از این گزارش به ضریب نفوذ اینترنت 
پهن باند هم اشاره شــده است؛ مطابق با آمار ارائه 
شده توســط وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات تا 
پایان سال گذشــته ضریب نفوذ اینترنت پهن باند 
۱۳۷ درصد اعلام شــده است که این رقم نسبت به 
ســال ۱۴۰۰ حدود هشت درصد رشد داشته است.
همچنین مطابق با این آمار در ســال ۱۴۰۱ حدود 
۹ درصد از ارتباطات پهن باند سیار به شبکه  ۳G و 
حدود  ۹۱ درصد مربوط به شــبکه ۴G بوده است. 
از سوی دیگر در سال گذشته تعداد کل مشترکین 
اینترنت پهن باند حدود ۱۱۶میلیون و ۲۳۴ هزار و 
۹۴۷ بود که این میزان نسبت به مدت مشابه سال 

۱۴۰۰، ۹ درصد رشد داشته است.

سهم ایران از نفت و گاز میادین 
مشترک افزایش می یابد

مدیــر ارزیابــی و ســرمایه گذاری داخلی صندوق 
توســعه ملی گفت: با توجه به اینکه ایران در حوزه 
برداشت از میادین نفتی و گازی بعضا از کشورهای 
همســایه عقب تر است، مذاکراتی را با شرکت نفت 
به منظور ســرمایه گذاری صندوق توسعه ملی در 
میادین مشترک انجام داده ایم. صادرات این بخش 
نیز در قالب طلب صندوق توســعه ملی از دولت و 

شرکت نفت انجام می پذیرد.
مجید شکرالهی اظهار کرد: ایران در حوزه برداشت 
از میادین نفتی و گازی از کشورهای همسایه بسیار 
عقب تر اســت. به دلیل شرایط تحریم، منابع ارزی 
به صورت مداوم به حوزه ســرمایه گذاری بازنگشته 
و ســرمایه  گذاری دچار مشــکل شــده است. وی 
افزود: بر این اســاس با توجه به اینکه بخشــی از 
درآمدهای نفتی ســهم صندوق توسعه ملی است، 
توسعه میادین نفتی و گازی برای این صندوق یک 
مشارکت دو سر برُد محســوب می شود؛ چراکه با 
تحقق این موضوع، هم به کشــور در زمینه توسعه 
میادین کمک می شود، هم درآمد صندوق تضمین 
خواهد شد، همچنین دولت می تواند بدهی خود به 

صندوق توسعه ملی را تسویه کند.

گزارشاخبـــار

معاون زراعت وزیر جهاد کشــاورزی با بیــان اینکه ایران 
امســال در تولید گندم نان خودکفا شــده است، گفت:  تا 
دیروز صبح ۱۰ میلیون و ۱۵۹ هزارتن گندم از گندمکاران 

کشور خریداری شده است .
علیرضا مهاجــر در رویداد معرفی طرح ها و خدمات نوین 
بیمه کشاورزی به مناسبت گرامیداشت هفته دولت با بیان 
اینکه یکی از مهمترین چالش ها در بخش  بیمه کشاورزی 
نبــود آمارهای دقیق در این حوزه اســت، گفت: نرخ های 
بیمه هم باید به گونه ای باشــد که کشاورزان را برای بیمه 

کردن محصولاتشان تشویق کند.
معــاون زراعت وزارت جهاد کشــاورزی از جدیدترین آمار 
خرید گندم تضمینی هم خبــر داد و گفت: تا امروز صبح 
۱۰ میلیون و ۱۵۹ هزارتن گندم خریداری شــده است که 
با کمک کشاورزان در تولید گندم نان به خودکفایی دست 
پیــدا کردیم. وی در ادامه گفت:  آمــاری که فائو از میزان 
کشت گندم ایران گفته است عدد ۱۳ میلیون و ۵۰۰ هزار 
تن بود بنابراین با ابزار و تکنولوژی جدید می توان به آمار 
دقیق و درست از محصولات کشت شده در کشور به دست 
آورد.به گفته این مسئول میزان خرید گندم کشور در سال 
۱۴۰۰ به میزان ۴.۵ میلین تن بوده که این رقم در ســال 
۱۴۰۱ به رقم ۷.۵ میلیون تن رســید و امسال هم تا امروز 

صبح خرید تضمینی گندم به ۱۰ میلیون و ۱۵۹ هزار تن 
افزایش یافته است.

 در ادامه این مراسم، معاون هماهنگی ستاد اجرایی فرمان 
امام  اعلام کرد: سه سال پیش بیمه برای ۶۷۰ هزار هکتار 
از اراضی بخش دیمزارهای کشور برنامه ریزی شد و ۱۰۰ 
درصد این اراضی بیمه شدند سال بعد این برنامه ها برای ۲ 
میلیون و ۴۰۰ هزار هکتار از اراضی دیم که بود که حدود 

۵۴ درصد آن بیمه شــد و با افزایــش آمارها به ۴ میلیون 
و ۲۰۰ هزار هکتار تنهــا ۴۴ درصد بیمه برای این اراضی 
محقق شــد. سید هاشــمی تاکید کرد که سال آینده قرار 
است مساحت این اراضی به ۵ میلیون و ۲۰۰ هزار هکار از 
۶ میلیون اراضی دیمزار باشد که به محصولات متنوع اعم 
از گیاهای دارویی، دانه روغنی، علوفه، جو و غیره اختصاص 

خواهد یافت.

 علیرضا آل امین مقام مدیرعامل صندوق  بیمه کشاورزی 
هــم با بیان اینکه کشــور ما در زمینه بیمه کشــاورزی از 
کشورهای پیشرو است، گفت: در دو سال گذشته به اندازه 
۸ ســال دولت قبل برای خسارت کشاورزان پرداخت شده 
اســت. وی با بیان اینکــه ایران یکی از قــوی ترین بیمه 
های کشــاورزی را در منطقه دارد، گفــت: در این زمینه 
به کشــورهای دیگر هم در زمینه بیمه کشــاورزی کمک 
می کنیــم و تجربیات و دانش خود را بــه آنها منتقل می 
کنیم به طوری که کشــورهای آذربایجان و ارمنســتان و 
برخی دیگر از کشورهای همسایه از ما در خواست همکاری 
می کنند.قائم مقام مدیرعامل صندوق  بیمه کشــاورزی با 
بیان اینکه برای اولین بار در کشور برای حمایت از حیوانات 
در حال انقراض، صندوق بیمه ایحاد شده است، گفت: این 
اقدام به جلوگیری از انقراض آنها کمک خواهد کرد. به گفه 
این مسئول دولت هم در زمینه بیمه کشاورزی تاکید دارد 
و حمایت های خود را افزون تر کرده است زیرا معقد است 
بیمه باید برای کشــاورزان اولویت نخســت باشد.آل امین 
تاکید کرد که صندوق بیمه کشاورزی به بیمه درآمد تولید 
کنندگان کشاورزی و دامی هم ورود کرده و حتی در طرح  
جهــش تولید دیم زارها کمترین حــق بیمه از گندمکاران 

دریافت شد.

با خرید بیش از 10 میلیون تن گندم از کشاورزان 

تحقق خودکفایی در تولید گندم نان

رئیس کل بانک مرکزی تأکید کرد: باید برنامه صنعتی برای کشور نوشته شود تا 
اولویت های صنعتی کشور در ۶.۵ سال آینده تدوین شود. هدایت اعتبار نیازمند 

نقشه صنعتی است.
»محمدرضا فرزین« در همایش بانکداری اســلامی کــه با حضور وزیر اقتصاد و 
مدیران بانکی برگزار شد، به بیان توضیحاتی درباره نظام بانکی پرداخت و اظهار 
کرد: بانکداری اســلامی در چنددهه اخیر رشد و توسعه بسیار گسترده ای داشته 
است و نه تنها کشــورهای اسلامی بلکه کشورهای غیراســلامی نیز از ابزارهای 

بانکداری اسلامی در حال استفاده هستند.
رئیس کل بانک مرکزی با یادآوری اینکه بانکداری اسلامی هم اکنون در بسیاری 
از کشــورها ســهمی از بانکداری را به خود اختصاص داده است، تصریح کرد: در 
حوزه بانکداری اسلامی چند مسئله و مشکل جدی داریم؛ البته در تدوین قانون 
بانک مرکــزی و قانون بانکداری به توافقی رســیدیم و فکر می کنم آنچه تحت 
عنوان قانون بانکداری در مجمع اســت، خیلی کمــک به ما خواهد کرد. فرزین 
افزود: ولی مشــکلاتی را که در قانون بانکداری اسلامی داریم، باید مورد اهمیت 
قرار دهیم، اولین مسئله نظارت است؛ من زمانی که کارآفرین بودم فکر کردم این 
بانک در نظارت قوی نیســت ولی وقتی به بانک ملی رفتم دیدم بزرگترین بانک 
کشــور هم در حوزه نظارت قوی نیست، بانک های خارجی را هم دیدم، این طور 

نیست که تسهیلاتی داده شود ولی بعد از آن نظارتی صورت نگیرد.
رئیس کل بانک مرکزی با ابراز اینکه یکی از مشکلات اصلی ما در حوزه بانکداری، 
نظارت بر مصرف اســت، تأکید کرد: باید بتوانیم نظــارت لازم را تا چند مرحله 
بعد از پرداخت تسهیلات داشــته باشیم، همین مشکل را در خود بانک مرکزی 
هــم داریم، در این بانک هــم با ضعف نظارت بر بانک ها روبه رو هســتیم، البته 

برنامه هایی را برای تقویت نظارت بر بانک ها تدوین کردیم.
فرزین یکی از مشــکلات عدم پیاده سازی کامل بانکداری اسلامی در نظام بانکی 
کشــور را، عدم تخصصی بودن بانک ها دانســت و گفت: قوانین بانک های کشور 
اصلًا تخصصی و مناســب با کارکرد آن بانک نیســت، بانک تجاری و تخصصی با 
یک قانون باید کار کنند، بانک های ما دســته بندی تخصصی ندارند و همه عقود 
را می خواهیم همه بانک ها اجرا کنند که این اصلًا امکان پذیر نیســت، البته این 
موضوع درحال اصلاح اســت و در آینده برای هر بانکی متناســب با تخصصش 

قاعده و قانون اعمال خواهد شد.
او در ادامه به اعتبارســنجی اشاره و خاطرنشان کرد: ضعف قوانین در این حوزه 
اجازه نمی دهد که در برخی مواقع بانک نســبت به وضعیت تسهیلات پرداختی 

و بازگشــت آن به بانک تصمیم گیری کند. بر اساس قواعد بانکداری اسلامی که 
همه نظام بانکی کشور بر آن نهاده شده است، اگر کسی تسهیلاتی دریافت کرد 
و اقســاط آن را                              نپرداخت، باید نظارت شــود که آیا مُعسر است و توان پرداخت 
نــدارد و یا اینکــه مخصوصاً نمی خواهد آن را                              بپردازد و برای مُعســر باید مهلت 
تعیین شود اما کسی که به صورت اختیاری تسهیلات را                              نمی پردازد، باید جریمه 

هم از آن گرفته شود.
فرزین قرض الحســنه را برکت صنعت بانکداری دانست و گفت: اما قرض الحسنه 
باید متناســب با تأمین اعتبار صورت گیرد؛ باید منابع قرض الحســنه باشــد و 
مصارف نیز قرض الحســنه، نباید صوری ســازی صورت گیرد؛ امروز بســیاری از 
نهادهای موازی بانک ها را داریم که قرض الحســنه را پیاده ســازی می کنند ولی 
بایــد کاری کنیم که این افراد و نهادها از طریق بانک ها به پرداخت تســهیلات 
قرض الحســنه بپردازند، در شورای پول و اعتبار البته تمهیداتی در این خصوص 

اندیشیده شده است.
رئیس کل بانک مرکزی راجع به تســهیلات تکلیفی هم تصریح کرد: تمام منابع 
قرض الحســنه امروزه در قالب تســهیلات تکلیفی در بانکها پرداخت می شــود. 
بانکداری شــرعی و غیرشرعی در اکثر کشورهاســت ولی در کشور ما بانکداری 
اســلامی مبنای اصلی بانکداری است، نهادسازی های خوبی در این حوزه صورت 
گرفته است ولی هنوز رضایت بخش نیست نه بانکداران نه نهادهای شرعی و علما 

از وضعیت فعلی بانکداری اسلامی در کشور راضی نیستند.
او در ادامه درباره ناترازی بانک ها گفت: بالای ۸۸ درصد تأمین مالی در کشور ما 
هم اکنون توســط بانک ها انجام می شود، حتی بخش زیادی از تأمین مالی دولت 
نیز بر دوش بانک هاســت؛ طبیعی است که این موارد ناترازی بانک ها را افزایش 
می دهد؛ دولــت یکی از مهمترین عامل ناترازی بانک هاســت، ناترازی دولت به 
بانک ها منتقل می شــود، چه بانک های دولتی چه بانک های خصوصی! به همین 
دلیــل در برنامه هفتم تلاش کردیم بخشــی از این مســائل را حل کنیم، ولی 
یادمان باشــد بخش عمــده ای از ناترازی هایی که در بانک ها وجود دارد ناشــی 
از مطالبات شــان از دولت اســت.فرزین با تأکید بر اینکه کفایت سرمایه موضوع 
دیگر دخیل در ناترازی بانک هاســت، گفت: این هم به ناترازی در بانک ها تبدیل 

شــده است، کسی که بانک زده است، باید ســرمایه آن را هم بیاورد، کدامشان 
آورده اند؟ جز سه چهارتا بانک؟ باید افزایش سرمایه بدهند و اگر این کار را نکنند 
ناترازی شــان افزایش می یابد.او دلیل ســوم در ناترازی بانک ها را اضافه برداشت 
بانک هــا از بانک مرکزی دانســت و ادامه داد: برخی قوانین ابلاغی باعث شــده 
اســت در دهه ۹۰ اضافه برداشــت ها به خط اعتباری تبدیل شود ولی ما چنین 
کاری را هرگز نکردیم، به همین دلیل نرخ رشــد ۴۰درصدی پول به ۲۷ درصد 
کاهش یافته است. خط اعتباری بانک ها را کنترل کردیم؛ بانک ها تحت فشار قرار 
گرفتند، خیلی راحت می توانیم اضافه برداشــت را به خط اعتباری تبدیل کنیم و 
همه این مشکلات حل شــود ولی اجازه نمی دهیم چون سیاست ما این نیست، 
این ســخت گیری هایی است که ما کردیم چون تورم الآن ۲۰ درصد بالاتر از حد 
متوســط دهه ۸۰ است و اگر اجازه خلق پول و رشــد نقدینگی را بدهیم قطعاً 

نمی توانیم در بلندمدت تورم را کنترل کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی هدایت اعتبار را با تســهیلات تکلیفی متفاوت دانســت 
و گفت: هدایت اعتبار در کشــوری انجام می شــود که برنامه صنعتی دارد؛ من 
زمانی که رئیس صندوق توســعه ملی بودم گفتم پول این صندوق برای توسعه 
ملی اســت، من باید بدانم به چه صنایعی تسهیلات بدهم، اگر در سیستان یکی 
برای برنجکاری از من تسهیلات خواست به او بدهم؟ کسی در مازندران بخواهد 
فولادســازی بزند من باید به او تسهیلات بدهم؟ باید برنامه صنعتی برای کشور 
نوشته شود تا اولویت های صنعتی کشور در ۵ـ۶ سال آینده تدوین شود. اگر این 
برنامه نوشته شــود منابع بانکی نیز به استان ها و صنعت های مشخص پرداخت 
می شود، هدایت اعتبار نیازمند نقشه صنعتی است.او به تأمین مالی زنجیره ای در 
زمینه هدایت اعتباری اشــاره کرد و ادامه داد: اقدامات خوبی در این حوزه انجام 
شــده اســت؛ در خصوص اوراق گام و برات و... کارهای خوبی داشتیم، تا ۱۵۰ 
همت امسال خواهیم توانست از اوراق گام استفاده کنیم اگر برخی مشکلات حل 

شود، اوراق مسکن و اوراق بانک ها را نیز امسال در دستور داریم.
فرزین با تأکید به اینکه تا زمانی که زیرســاخت ها در کشــور مهیا نشود هدایت 
اعتباری نمی تواند محقق شــود، اظهار داشت: اگرچه اقدامات خوبی برای تقویت 
هدایت اعتباری در کشــور انجام شده است ولی هنوز به نقطه مطلوب نرسیدیم. 
رئیــس کل بانک مرکزی در خاتمــه ضمن تأکید بر اینکه بایــد کمک کنیم تا 
بانکداری اســلامی در تمام جنبه ها در کشــور محقق شود، تصریح کرد: باوجود 
شــورای فقهی بانک مرکزی امیدواریم بتوانیم بانکداری اسلامی را به نحو احسن 

در کشور پیاده و اجرایی کنیم.

مطالبه رئیس کل بانک مرکزی

نقشه صنعتی کشور تدوین شود

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی گفت: 
توسعه این فاز توسط متخصصان داخلی پس از ۲۰ سال کشمکش نماد اقتدار 

ایران در اقتصاد است.
محســن خجســته مهر افزود: مأموریت اصلی وزارت نفت و شرکت ملی نفت 
ایران با آغاز به کار دولت ســیزدهم اجرای طرح های راهبردی و مهم در زمینه 
توســعه و تولید حداکثری از میدان های مشترک نفتی و گازی بوده است. وی 
ادامه داد: مهم ترین طرح توســعه از میدان های گازی مربوط به پارس جنوبی 
بود؛ میدان مشترک پارس جنوبی بزرگ ترین میدان گازی جهان است که ۵۰ 
درصد ذخایر گاز ایران در این میدان قرار دارد و ۷۰ درصد تولید گاز کشور از 
این میدان است. معاون وزیر نفت با تأکید بر اینکه طبیعی و ضروری است که 
در اجرای طرح های راهبردی صنعت نفت، توسعه و تولید حداکثری از میدان 
پــارس جنوبی مرکز توجه قرار گیرد، گفت: فاز ۱۱ پارس جنوبی چند ویژگی 
دارد.خجسته مهر با تشــریح این ویژگی ها بیان کرد: فاز ۱۱ پارس جنوبی در 
نقطه صفر مرزی با همســایه است و از نظر مخزنی از چهار لایه بهره ده امکان 
تولیــد گاز را دارد، بنابراین باید در اولین زمان ممکن تولید از این فاز را آغاز 
می کردیم. وی ادامه داد: در ۲۰ سال گذشته به دلیل تأخیر و تعلل و ابهام های 
تولید از فاز ۱۱ پارس جنوبی دســتخوش اخــم و لبخند بیگانگان قرار گرفته 
اما در دولت سیزدهم موفق شدیم در ۲۰ ماه راهبردی ترین طرح صنعت نفت 

را اجرا کنیم.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با اشــاره به اینکه با تکمیل توسعه فاز ۱۱ 
پارس جنوبی، روزانه ۵۶ میلیون مترمکعب گاز غنی به تولید گاز کشور افزوده 
می شــود، تأکید کرد: همچنین سالانه یک میلیون تن اتان و یک میلیون تن 
گاز مایع )ال پی جی( به تولید ایران افزوده می شــود و ۵ میلیارد دلار درآمد و 
ارزش محصولات فاز ۱۱ پارس جنوبی اســت. خجسته مهر گفت: این اقتدار و 
افتخار اســت که موفق شدیم پس از ۲۰ سال کشمکش و دست به دست شدن 
توســعه فاز ۱۱ را به دست متخصصان ایرانی به نتیجه برسانیم که نماد اقتدار 
ایران در زمینه اقتصادی اســت.وی با بیان اینکه از ســال ۱۳۷۹ تا ۱۴۰۰ بر 
سر توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبی کشمکش وجود داشت، تصریح کرد: با یک 
تصمیم راهبردی توانستیم چهار سال زودتر از موعد مقرر از این فاز گاز تولید 
کنیم.مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران ادامــه داد: برای تولید گاز از فاز ۱۱ 
پارس جنوبی نیازمند سکوی بهره برداری بودیم که ساخت آن چهار سال زمان 
نیاز داشت، اما متخصصان ایرانی با خلاقیت موفق شدند سکویی را که در دریا 

نصب شده بود برای نخستین بار جابه جا کنند.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران اعلام کرد؛

 توسعه فاز 11 پارس جنوبی 
سمیه ملکی   نوآوری در پرداخت حقوق کارگران و کارمندان با توجه به نماد اقتدار ایران در اقتصاد است

شــرایط اقتصادی راهکاری است که این روزها بسیاری در حوزه کسب و کار 
به دنبال آن می باشند چنانکه »حســابو« توانسته گام های قابل توجهی در 
این راستا بردارد که نتیجه آن می تواند ایجاد سلامت مالی برای کارمندان و 

نیز درخواست مساعده آن لاین گردد. 
 سعید جعفری مدیر کســب و کار و مدیر کسب کار مجموعه حسابو درباره 
اهداف و عملکرد حســابو آن را یک داشــبورد پرداخت روزانه حقوق معرفی 
کرده که برای نخســتین بار در کشــور ایجاد شده است. حسابو از حسا خود 
اقدام به پرداخت حقوق کارکنان شــرکت های مختلف می کند. با این طرح 
فرد در هر زمان که بخواهد حقوق خود تا روزی که کار کرده را دریافت کند. 
سعید جعفری مدیرفروش مجموعه حسابو، حسابو را یک پلتفرم روزانه حقوق 
معرفی می کند و می گوید: حسابو برای اولین بار در ایران راه اندازی شده است 
و نیاز به فرهنگســازی دارد. ما از منابع مالی خود حقوق روزانه کارمندان را 
پرداخت می کنیم و در انتهای ماه از شــرکت های طرف قراردادمان کارمزد و 
بودجه پرداخت شــده را دریافت می کنیم. کارمند می تواند طی قرارداد ما با 
کارفرما در هر روز از ماه بخشــی از حقوق خود را دریافت کند و در صورت 
خوردن به بحران به جای درخواست از دیگران از حق و حقوق خود استفاده 
کند.جعفری در ادامه تاکید می کند که حســابو وام نیست و کاملا نقد است. 
ما در حســابو از فین تک صحبت می کنیم نــه از لندتک.ما در واقع فناوری 
منابع انســانی هستیم و فعالیت ما یک فعالیت جدید در کشور است. طبیعی 
اســت که تغییر فرهنگ زمان می برد و ما می خواهیم فرهنگ دریافت حقوق 
را عوض کنیم، چون ابزار بهره وری و انگیزه به این شکل بیشتر می شود. مثل 
بیمه تکمیلی که در کنار بیمه قرار گرفت و حالا به شــدت  کاربردی شــده 
است ما برنامه آینده حسابو را هم اینطور ارزیابی می کنیم.برنامه آینده ما این 
است تا پنج ســال آینده همه از خدمات ما استفاده کنند و متوجه تغییرات 
فرهنگی و مزیت آن شوند. جعفری مزایای استفاده از حسابو برای کارفرماها 
را برندکارفرمایی عنوان می کند و توضیح می دهد: نگهداشت پرسنل حالا به 
امر مهمی تبدیل شده اســت. همین حالا کارفرماهایی که حقوق کارمندان 
خود را سر ماه پرداخت می کنند جزو کارفرماهای محبوب محسوب می شوند 
و ایــن امکان یک مزیــت رقابتی دیگر برای چنین کســب و کارهایی تلقی 

می شود و به محبوب شدن برندها کمک می  کند
در همین چارچوب و در تشــریح ابعاد فعالیت و کارکرد »حسابو« میر عامل 
این شــرکت زوایای دیگری از فعالیت این شــرکت از جمله در حوزه ارتباط 
میان حســابو و کارفرمایان و مزایایی که نسیب کارکنان می شود می پردازد. 
آرین نوربخش مدیرعامل حســابو این ایــده را خلاف جهت عادت کارمندان 

می داند و معتقد است حسابو می  تواند زمین بازی دریافت حقوق کارمندان را 
عوض کند و در زمان بحران به کارمندان کمک کند.

مدیرعامل حســابو در رابطــه با این پلتفرم می گوید: پــس از جنگ جهانی 
دوم به دلیل مشــکلات مالی کســب و کارها، کارفرماها حقوق را انتهای هر 
مــاه پرداخــت می کردند و این عــادت بیش از نیم قرن اســت که به اغلب 
کسب وکارها ســرایت کرده است. در صورتی که این عادت می تواند شکسته 
شود و حالا در بسیاری از مواقع کارمندان نیاز دارند که بتوانند حقوق خود را 
روزانه یا هفتگی دریافت کنند.ما فعالیت رسمی خود را از ابتدای سال ۱۴۰۲ 
آغاز کردیم و در ابتدای راه توانســته ایم نظــر کاربران را به خدماتمان جلب 
کنیــم. نکته جالب توجه اینجا بود که کاربران از این آزادی عمل به شــدت 
استقبال کردند. چون بررسی ها هم نشان می داد در شرایط تورمی و با حقوق 
پایین کارمندان، اغلب کارمندان در شرایط بحران، پس انداز و آمادگی خاصی 
برای شرایط بحرانی ندارند و به محض مواجه با شرایط سخت مالی ،مجبور به 
قرض یا مساعده می شوند و حسابو دقیقا در همین نقطه کارگشا بوده است.

وی در پاســخ به سوالی درباره نقش حسابو در رفع چالشهای قتصادی کشور 
تاکید می کند که این اقدام در مســیر کمک به کارکنان در شرایط ضروری 
اســت که به جای انکه تا آخر ماه صبر کنند هر زمان که بخواهند می توانند 

از بخشی از حقوق خود برخوردار شوند. 
نوربخش در پاسخ به پیوســت مبنی بر تفاوت حسابو با مساعده گفت: روند 
درخواست مساعده در بســیاری از شرکت ها غرور و عزت نفس کارمندان را 
تحت شــعاع قرار می دهد و حتی برخی شــرکت ها با آن موافقت نمی کنند. 
در صورتی که حســابو با هدف ســلامت مالی و افزایش بهره وری نیروی کار 
راه اندازی شده است. وی در ادامه در پاسخ به سوالی درباره چگونگی نظارت 
کارفرمایــان بر حقوق کارکنــان در صورتی که کارفرمایــی نخواهد حقوق 
پرداخت نماید نیز عنوان می کند که فرد تا روزی که کارکرد دارد می تواند 
از این امکانات برخوردار شود و زمانی که کارفرما قطع همکاری با فرد نماید 

اعلام و این خدمات لغو می گردد. 
وی در نهایت عنوان می کند که اســتفاده از خدمات حســابو اختیاری است 
و هــر کارفرمایی در صورت نیاز می توانــد آن را برای کارمندانش فعال کند. 
شــاید اصلا کارمندی تمایل به استفاده از آن نداشــته باشد، اما در شرایط 
خاص به شــدت می تواند به کارمندان کمک کند و رضایت خاطر بیشتری را 
برای کارمندان ایجاد کند. ضمن اینکه از لحاظ حســابداری هم هیچ خللی 
در کار حسابداران ایجاد نمی کند و مشاوران ما می توانند به دقت به سوالات 
حســابداران در این زمینه پاسخ دهند و هم کار فرما  و کارکنان از روند کار 

رضایت داشته باشند.

حسابو، گامی در جهت دگرگونی در پرداخت حقوق

از ایجاد سلامت مالی برای کارمندان تا مساعده آنلاین


